
Proč zálohování vůbec zavádět? 

PROČ ČESKO POTŘEBUJE 

ZÁLOHOV Ý SYSTÉM 

Protože výrazně pomůže proti odhazo-
vání odpadků v přírodě. 
V mnoha evropských zemích už zálohování zavedli 
a jejich zkušenosti to jasně dokazují. Například 
na Slovensku se díky zálohování během pouhých 
několika let PET lahve a nápojové plechovky 
propadly až na spodní příčky mezi odpady, které 
lze v přírodě najít.

Protože má obrovský přínos  
pro životní prostředí. 
Například recyklované plechovky mají o polovinu 
nižší uhlíkovou stopu než ty nové, recyklované 
PET lahve mají uhlíkovou stopu nižší dokonce 
o dvě třetiny. Zálohování tak výrazně sníží zatížení 
životního prostředí. Zálohování také podpoří 
oběh materiálů místo jejich zbytečného 
plýtvání, jinými slovy, místo aby se z plechovky od 
energetického nápoje nebo od piva okamžitě po 
vypití stal odpad, bude díky systému záloh použita 
na výrobu nové. Zálohování totiž na rozdíl třeba od 
žlutých kontejnerů na plast zajistí, že materiál bude 
mít dostatečnou čistotu.

Protože ho stejně budeme  
muset zavést. 

V rámci Evropské unie jsme si spolu s ostatními 
státy stanovili povinnost zavést zálohování 
do roku 2029. Výjimku budou mít pouze ty 
státy, které dosáhnou 80% míry sběru PET lahví 
a nápojových plechovek do roku 2026. S PET 
lahvemi by se nám to, ovšem pokud bychom 
pořádně zainvestovali, povést mohlo, těch 
nyní vytřídíme něco přes 70 %. Nápojových 
plechovek ale vytřídíme jen necelou třetinu, 
takže v jejich případě to absolutně není reálné. 
Zálohování pro nás tím pádem bude do pár let 
povinné, jen si tentokrát nebudeme moct diktovat, 
jak přesně bude celý systém vypadat. Každoročně 
navíc z veřejného rozpočtu platíme poplatek 
v řádu miliard korun za nedostatečnou recyklaci 
plastů a bez zálohování se nám to nepodaří zvrátit.

OD ODPADU K CENNÉMU ZDROJI

Úplně zbytečně 

tak plýtváme nejen 

cennými surovinami

a našimi penězi, 

ale i časem.



Doplatí na zálohování obce a občané?

Projekt byl podpořen Ministerstvem životního prostředí. 

Projekt nemusí vyjadřovat stanoviska MŽP.

Ne, zálohování obcím naopak pomůže, 
protože sníží náklady na úklid 

odhozených PET lahví a plechovek ve veřejném 
prostoru. Ačkoli může dojít k mírnému poklesu 
příjmů za tříděný plast, tento výpadek bude více 
než kompenzován příjmy z nevybraných záloh 
a zvýšením příspěvků od společnosti EKO-KOM, 
která se v Česku stará o obaly. Celkový přínos pro 
obce je odhadován na 300 milionů korun ročně.

To ovšem platí v případě návrhu zákona 
o zálohování v podobě, v jaké ho navrhlo 
ministerstvo životního prostředí pod vedením Petra 
Hladíka. V případě, že budeme muset zálohování 
zavést později, povinně, je možné, že systém bude 
pro obce nastaven výrazně nevýhodněji.

Zavedení zálohového systému by míru třídění 
v obcích a jejich schopnost dosáhnout závazků 
stanovených zákonem ovlivnilo jen mírně. 
V současné podobě zákona se navíc počítá s tím, 
že by požadavky na třídění byly obcím sníženy, 
a to o 1 %, což odpovídá množství PET lahví 
a nápojových plechovek v komunálním odpadu.


